
مهر- »روح الله متفکر آزاد« نماینده تبریز، آذرشــهر و اســکو در مجلس شــورای 
اسلامی با تأکید بر ضرورت اقدام فوری دولت برای نجات دریاچه ارومیه، گفت: 

وضعیت دریاچه تعریفی ندارد و باید اقدام فوری برای نجات آن انجام شود.
مهر- »علی دارابی« قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور در نامه هایی 
جداگانه به استاندار کرمانشاه مراتب ثبت ملی چهار میراث طبیعی این استان 

را ابلاغ کرد، یکی از این پرونده ها ثبت ملی سراب گرم سرپل ذهاب بود.

ایسنا- »علی محمد طهماسبی« دبیر ستاد ملی سیاستگذاری و مدیریت پدیده 
گــرد و غبار ســازمان حفاظت محیط  زیســت با اشــاره به افزایش گــرد و غبار در 
ماه هــای اخیر و تفاهمنامه های امضا شــده با کشــورهای همســایه بــرای کنترل 
ایــن پدیده، گفت: در اعلامیه اجلاس وزرای محیط  زیســت کشــورهای منطقه، 
موضوع ســازمان های منطقه ای مطرح شــد و ما در حال فراهم کردن مقدمات 

راه اندازی آن هستیم.
مهر- »روح الله محمد حســین زاده« مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توسعه 
ایرانگردی و جهانگردی از مجتمع های خدماتی، بهداشــتی و رفاهی بین راهی 
در مســیر زائــران اربعیــن بازدیــد کرد و گفــت: مأمــور به ســاخت مجتمع های 

خدماتی هستیم.
میراث آریا- »حجت الاســام حســن شــجاعی« نماینده مردم ابهــر، خرمدره 
و ســلطانیه در مجلس شــورای اسلامی، مرکز سلول درمانی ســلطانیه را یکی از 
بزرگترین مجموعه های ســرمایه گذاری حوزه بهداشت و درمان در کشور عنوان 
کــرد و گفت: این مرکز به توســعه گردشــگری ســلامت در اســتان و کشــور رونق 

خواهد بخشید.
ایســنا- »وحید جعفری پلگرد« کارشــناس ارشــد گیاه شناســی نسبت به خشک 
شــدن موضعی فراگیری که درختان ارس منطقه هزار مسجد را فراگرفته است 
هشــدار داده و گفت: در پایشــی که اخیراً در منطقه داشــته ایم مشــاهده شــد که 
خشــکیدگی فقط مخصوص بخش خاصی نیســت و متأســفانه درختــان ارسِ 
کل منطقه را درگیر کرده اســت و اگر بموقع چاره ای اندیشیده نشود این میراث 

طبیعی گرانبها را از دست خواهیم داد.
ایرنا- »محمد فرخ زاده« معاون هماهنگی امور زائرین و گردشــگری استانداری 
در پــی ابــراز نارضایتــی اســتاندار فارس از روند توســعه گردشــگری شهرســتان 
پاســارگاد، از مناطق مختلف این شهرســتان بازدید کرد که به دنبال این بازدید، 
تقویت خدمات شــهری برای گردشگران و ساخت هتل دانشگاه در پاسارگاد در 

دستورکار قرارگرفت.
ایســنا- »ســید محمدمهدی میرزایی قمی« مدیرعامل شــرکت کنتــرل کیفیت 
هــوای تهــران با اعلام اینکه بر اســاس اطلاعات ایســتگاه های ســنجش کیفیت 
هوای پایتخت در هفته گذشته )12 الی 18 شهریور( در مجموع دو روز در شرایط 
فراتر از حد مجاز قرار گرفت، گفت: در هفته ای که گذشت، کیفیت هوای تهران 

نسبت به بیشتر هفته های تابستان در شرایط نسبتاً مطلوبی قرار داشت.
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انتشــار تصاویر ماهواره ای از پاکتراشــی هکتارها 
جنــگل در بندپــی بابــل و  تبدیــل عرصه هــای 
جنگلــی بــه خانــه بــاغ، بــار دیگــر زنــگ خطــر 
تخریب و نابودی اکوسیســتم های ارزشــمند در 
قلــب جنگل های مازنــدران را به صــدا درآورد. 
جنگل هــا و مراتعــی که بی هیــچ نظارتی تغییر 
کاربــری داده و بــه مأمنــی امــن بــرای ســاخت 
خانه هــا و ویلاهــای لوکــس و غیرمجــاز تبدیــل 

می شود.
ë !پاسخی داده نشد

حــدود 2 هفتــه پیــش تعــدادی از فعــالان 
از  ماهــواره ای  تصاویــر  ده هــا  زیســت،  محیــط  
پاکتراشــی هکتارها جنگل در بند پــی بابل را در 
اختیــار روزنامه ایــران قرار دادند. برای بررســی 
ایــن موضوع، ابتــدا بــا مدیرکل منابــع طبیعی 
بابــل تمــاس گرفتیــم. از مــا خواســته شــد تــا 
تصاویــر به اضافــه موقعیت دقیــق مکانی این 
پاکتراشــی ها را ارســال کنیــم. فعــالان، تصاویــر 
ماهــواره ای بیشــتری را بــرای »ایــران« ارســال 
کردنــد. تصاویــر تکمیلــی در اختیــار مدیــرکل 
منابــع طبیعــی بابــل قــرار گرفت. پــس از چند 
روز پیگیــری، از مــا خواســته شــد کــه ابتــدا بــا 
روابــط عمومی منابــع طبیعی بابــل هماهنگ 
شــده و پــس از تأیید گفت و گــو را انجــام دهیم. 
هماهنگی هــا از ســوی روابــط عمومــی انجام و 
اعلام شــد که هیچ منعی بــرای گفت و گو وجود 
نــدارد. پس از آن بــه یکباره، تمامی تما  س های 
»ایران« بی پاسخ ماند. از روابط عمومی علت را 
جویا شــدیم اما در کمال ناباوری به ما گفته شد 
که اداره حراســت اجــازه مصاحبه و گفت و گو در 
این خصوص را نداده اســت. متأسفانه مدیرکل 
منابع طبیعی مازندران نیز به رغم تماس های 
مکرر و ارسال پیام، هیچ گونه پاسخی به روزنامه 
ایران ارائه ندادند، این در حالی اســت که روابط 
عمومی ســازمان منابــع طبیعــی و آبخیزداری 
کشــور بــه »ایــران« می گویــد هیچ منعــی برای 
مصاحبــه وجود ندارد و حراســت حــق ورود به 

موضوع را ندارد.
ë ویاسازی در اراضی ملی

ســؤال اینجاســت کــه ایــن حجــم گســترده از 
پاکتراشــی در قلــب جنگل های مازنــدران را که 

اتفاقاً با اســناد دقیق و قابل اســتنادی در اختیار 
روزنامــه قــرار گرفتــه اســت کــدام مســئول باید 
پاسخگو باشد؟ آیا جز این است که در سال های 
اخیر مدام اکوسیســتم های بــاارزش جنگلی در 
کشــور به بهانه هــای واهی تغییر کاربــری داده و 
به مأمنی امن برای ساختن ویلاها و خانه ها آن 
هم در اراضی ملی تبدیل شــده اســت؟ مگر نه 
این اســت که طبــق قانــون، اداره منابع طبیعی 
و آبخیــزداری هــر اســتانی مســئول حفاظــت از 
جنگل هــا و مراتع و بیشــه های طبیعی و اراضی 
جنگلی کشــور در اســتان مزبور اســت؟ آیا اداره 
منابــع طبیعــی بابــل بــه وظیفــه قانونــی خود 
عمل کرده و پاسخی شفاف در این خصوص به 
مردم دغدغه مند و دوستدار محیط  زیست ارائه 
داده اســت؟ چــرا باید حراســت اجــازه هرگونه 
پاســخگویی را از مســئولان گرفته و مردم ندانند 
چه بر سر اراضی ملی و جنگل های ارزشمند ما 

در ایران می آید!
ë تغییر کاربری دامسراهای جنگلی

امــا داســتان پاکتراشــی هکتارهــا جنــگل در 
بندپی بابل از چه قرار اســت؟ »سهیل اولادزاد« 
کنشــگر محیــط  زیســت در پاســخ به این ســؤال 
بــه »ایــران« می گویــد: در شــرق و غرب اســتان 
مازنــدران، دامســراهای جنگلی بســیاری وجود 
دارد که به شکل سنتی در قلب مراتع و جنگل ها 
ایجاد شــده اســت. این زمین هــا از همــان ابتدا 
تحــت اجــاره منابع طبیعی قرار داشــته و صرفاً 
برای چرای دام بدون هیچگونه دخل و تصرفی 
در اختیــار دامــداران جنگلــی قرار گرفته اســت 
اما متأســفانه طــی چند دهه گذشــته، تغییرات 
کاربــری وســیعی در جنگل ها و مراتــع رخ داده 
و دامــداران بــه خانــه ســازی های گســترده روی 

آورده اند.
و  ماهــواره ای  تصاویــر  اولادزاد،  گفتــه  بــه 

از  مشــاهدات میدانــی از بخش هــای وســیعی 
بندپــی بابل ایــن رخداد تلــخ را تنهــا در بخش 
کوچکــی از جنگل های مازنــدران تأیید می کند؛ 
دامســراهایی کــه از پــدران بــه فرزنــدان به ارث 
رســیده و بی هیــچ ملاحظــه ای تغییــر کاربــری 
انجــام شــده و خانه ســازی های گســترده در آن 
انجام شده است. طبق قانون این دامداران باید 
در مراتع تنها 3 ماه حضور داشــته و پس از طی 
این مدت جابه جا شــده و منطقه را خالی کنند. 
ولی برخلاف قانون در جنگل ها مدت بیشــتری 
حضور دارند، اما شکی نیست که دامداران باید 
تغییــر مکان دهنــد تا اکوسیســتم منطقه جانی 

تازه کند.
ë نابودی اکوسیستم های ارزشمند

ایــن کنشــگر محیــط  زیســت می افزایــد: در 
یکــی از تصاویــر ماهــواره ای هوایــی بــه وضــوح 
نشــان داده می شود که ســال 2013 در بخشی از 

منطقه بندپــی بابل تنها 4 خانه وجود داشــت، 
اما حالا 13 خانه ســاخته شده است. تصور کنید 
هــر دامســرا تنها  یــک هکتار افزایش مســاحت 
داشــته باشــد، چــه حجــم عظیمــی از تخریب، 
تغییر کاربــری، نابودی درختان و مهم تر از آنها 
تخریب خاک را طی ســال های مختلف شــاهد 
ایــن تخریب هــا در اکوسیســتم  بــود.  خواهیــم 
باارزشــی به نام جنــگل رخ داده و دیگر فضایی 
حتــی برای زیســت جانوری هم باقی نگذاشــته 

است.
ســؤال  می دهــد:  ادامــه  اولادزاد  ســهیل 
اینجاســت چرا ســازمان جنگل ها طی دهه های 
گذشــته بر این حجــم گســترده از جنگل خواری 
تغییــرات  ایــن  آیــا  اســت؟  نداشــته  نظارتــی 
کاربری، ارزش افزوده ای برای جنگل و مراتع به 
ارمغان داشته اســت؟ چگونه می توان از تبدیل 
جنگل ها به باغ های خصوصی به بهانه زراعت 
چشم پوشــی کرد؟! آیا یادمان رفته است که این 
اکوسیســتم تا چه اندازه ارزشمند است؟ این در 
حالی اســت کــه طبق قانون حفاظــت جنگل ها 
و بهســازی، تمامــی این زمین ها، زیســتگاه های 
ارزشــمندی تلقی می شــوند که بــا تخریب آنها 
خسارت های کلان اقتصادی را به کشور تحمیل 
می کنند. متأســفانه در این منطقه کســی به فکر 
دامداری نیست و تنها به فکر فروش زمین های 
جنگلی و حتی به ارث گذاشتن هستند. مگر این 
زمین ها در اجاره دامداران نبودند؟ اما الان چرا 
کســی نظارتی نمی کند؟ تمامی تصاویر منتشــر 
شــده از حجم گســترده جنگل خواری در بندپی 
بابل تنها 800 نقطه را نشــان می دهد که همین 
میــزان تنهــا از 1.3 حجم جنگل خــواری در این 
منطقــه حکایــت می کنــد. بهتر اســت فراموش 
نکنیــم کــه هرگونه تخریبــی در قلــب جنگل ها، 
هزینه جدیدی به اکوسیستم باارزش این منطقه 
تحمیل کــرده و ارزش هــای اکولوژیک و معنوی 

جنگل را برای همیشه از بین خواهد برد.
لازم بــه توضیــح اســت کــه روزنامه ایــران و 
تمامــی دوســتداران و فعــالان محیــط  زیســت 
در  مســئولان  پاســخگویی  منتظــر  همچنــان 
خصوص چرایی پاکتراشــی هکتارهــا جنگل در 
بندپی بابل و سکوت معنادار آنها در مواجهه با 
تغییرات کاربری غیرقانونی در قلب جنگل های 

مازندران می مانند.

پاکتراشی هکتارها جنگل باستانی در بندپی بابل!
شواهد ماهواره ای نشان از تبدیل دامسراهای جنگلی به ویا، به جای خروج دام از هیرکانی دارند

بیتا  میرعظیمی
خبرنگار


